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 Jiří Zerzoň

Když jsme se k  novoročnímu rozhovoru  
sešli před rokem, bavili jsme se spolu o na-
dechnutí a návratu k normálnímu životu po 
dvou letech s „koronavirem“. Namísto uvol-
nění však přišla ruská agrese na Ukrajině, 
energetická krize, inflace… Před rokem jste 
byl optimista. Jak je tomu teď?

Bohužel, skutečně, poslední roky nám při-
pravují jednu zkoušku za druhou. Až se na mysl 
vkrádá ono biblické rčení o „sedmi letech tuč-
ných a sedmi letech hubených“. Doufám však, 
že těch krizových roků bude nakonec méně než 
sedm. Úplně chápu, že mnoho lidí má obavy z ce-
nového nárůstu energií a zboží denní potřeby. Že 
je znepokojuje válečný konflikt probíhající již 
skoro rok jen několik set kilometrů na východ od 
nás. Že tváří tvář turbulentním změnám posled-
ních let považují za ohrožené některé hodnoty, 
které si zvykli považovat za své životní jistoty… 
Nemusíme však jít ani příliš daleko do historie, 
abychom zjistili, že období, které nyní prožívá-
me, není nijak mimořádné. Spíš roky, které mu 
předcházely, byly nezvykle klidné, až konejšivé. 
Až jsme možná nabyli falešného dojmu, že to tak 
bude napořád. Návrat do ostré reality světa, ve 
kterém se protíná spousta protichůdných zájmů, 
jež ve větší či menší míře ovlivňují i naše životy, 
nás nesmí vykolejit. Neděje se nic, co bychom 
nezvládli.

Záležitosti, o kterých se zatím bavíme, jsou 
však globálního charakteru. Jak, pokud vů-
bec, může při jejich řešení pomoci město?

Pokládáme za svoji povinnost především zmír-
ňovat negativní dopady probíhajících změn na 
každodenní život občanů města. Po neočekáva-
ném krachu dodavatele elektřiny jsme v krátké 
době zajistili stabilního náhradního dodavatele 
energie pro město i městské organizace. Přes vy-
soký růst nákladů držíme při zemi ceny městem 
poskytovaných služeb, ať Ostravany v této neleh-
ké době nezatěžujeme dalšími výdaji. Bez navý-
šení tak zůstávají místní daně, poplatky za od-
pad, jízdné v MHD. Jen minimálně se v novém 
roce zvyšuje cena vody. Jen tato opatření budou 
stát městský rozpočet stovky miliónů korun na-
víc, jsme však přesvědčeni, že jsou v této době 
správná. A k tomu, že to není vůbec samozřejmé, 
se stačí podívat do řady jiných měst, kde městské 
služby zdražují, a to často i citelně. Za součást ře-
šení ale považuji i úspěšné zvládnutí dosavadní 
ukrajinské uprchlické vlny. Několik tisíc ukrajin-
ských uprchlíků před válkou, především matek 
s dětmi, našlo v našem městě dočasný domov. 
Nikdo z nich nemusel, ani přechodně, přebývat 
ve stanech, ani jiných nevhodných provizorních 
příbytcích. Mnoho dospělých již u nás standard-
ně pracuje, většina dětí navštěvuje školy. Zkrát-
ka, zapojili se do běžného života města. Budeme 

rádi, když se, aspoň někteří, rozhodnou u nás zů-
stat trvale. Nesmírně důležité je to, že ani zvýše-
né dotace cen služeb poskytovaných městem ob-
čanům, ani náklady spojené s řešením uprchlické 
krize, nejsou na úkor budoucího rozvoje Ostravy. 
Jinými slovy, že ani v době těchto zvýšených vý-
dajů nejsme nuceni omezovat investice do rozvo-
jových projektů. Můžeme si to dovolit díky tomu, 
že jsme si rozumným hospodařením v dobrých 
časech vytvořili nemalé finanční rezervy a udr-
želi zadluženost města na velmi nízké úrovni. Do 
budoucna tak můžeme hledět s optimismem.

Vraťme se ještě na chvíli k válce na Ukraji-
ně. Ostrava se do pomoci napadené Ukrajině 
zapojila téměř okamžitě po ruském útoku, 
a to více způsoby. Jaké byly ty hlavní?

Máte pravdu, pro rozsáhlou pomoc napade-
né Ukrajině jsme se ve vedení města rozhodli 
v podstatě ihned a jednomyslně. Po odsouhlase-
ní zastupitelstvem města zamířily milióny korun 
z městského rozpočtu jak přímo na Ukrajinu, 
na humanitární pomoc na místě války i nákup 
obranného materiálu, tak i na podporu ukrajin-
ských uprchlíků u nás v Ostravě. Podíleli jsme se 
i na vybudování provozu Krajského asistenčního 
centra pomoci Ukrajině (KACPU), které vzniklo 
přestavbou dřívějšího očkovacího centra v Pa-
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vilonu A na Černé louce. Zajišťovali jsme pro 
běžence bydlení, jazykové kursy, integraci ukra-
jinských dětí do škol i volnočasové aktivity. Zří-
dili jsme sběrné místo, kam spousta Ostravanů 
nosila materiální pomoc. Mnozí další posílali pe-
níze na humanitární účty. Stejně jako v celé naší 
zemi, také Ostravané zcela jasně ukázali, že po-
máhat zkrátka CHTĚJÍ. To považuji za patřičnou 
odpověď na všechny ty výkřiky, že pomoc Ukra-
jině probíhala „na úkor našich lidí“. Ne! Kdyby 
to Ostravané takto cítili, nikdy by nevybrali, ne-
shromáždili a neposkytli tolik pomoci. Kromě 
jednotlivých i institucionálních dárců je však 
potřeba poděkovat příslušníkům složek Inte-
grovaného záchranného systému, pracovníkům 
Českého červeného kříže, dobrovolníkům z Adry 
a ostatních humanitárních organizací a mnoha 
dalším. Bez nich bychom ten nápor nezvládli!

V loňském roce jste na základě volebních 
výsledků potřetí získal primátorský post. Tím 
se stáváte nejdéle sloužícím primátorem po 
roce 1990 a coby „voleného starostu“ byste 
překonal i prvorepublikového Jana Prokeše. 
V  budoucnu tak nemáte šanci vyhnout se 
historickým soudům. Jak byste chtěl, aby se 
vzpomínalo na „Ostravu za Macury“?

Netrpím narcismem a budoucí hodnocení 
mého působení na ostravské radnici nijak neře-
ším. Vidina primátorského rekordu neměla pro 
moji třetí kandidaturu žádnou váhu. Je pro mě 
podstatné využít naplno čas a energii k práci na 
pokračující proměně Ostravy i jejího vnímání. Je 
zásadní, že na to nejsem sám a že se mohu opřít 
o tým výborných spolupracovníků. Doufám, že 
se do našeho působení vtiskne to, co jsem si vzal 
za své už na jeho samotném začátku. Abychom 
nastartovali rozvoj města a dokončili jeho trans-
formaci z „černé Ostravy“ či bývalého „ocelového 
srdce republiky“ na Ostravu kulturní, plnou zele-
ně, architektonicky zajímavou, přívětivou, vyhle-
dávanou. Abychom přispěli k přeměně Ostravy 
na skutečnou metropoli evropského formátu. 
Každá doba přináší nové příležitosti, a obzvlášť 
to platí o časech složitých, až krizových. Udělá-
me vše, abychom ty současné příležitosti využili 
a nepromarnili.

K volbám bych se ještě vrátil rovněž v této 
otázce. Respektive k tomu, co následovalo 
krátce po nich. V Ostravě došlo velice rychle 
ke zformování „staronové“ vládnoucí koalice. 
U jiných velkých měst je to spíš výjimka. Proč 
to u nás šlo tak hladce? „Bo nebyl čas?“

Nemám rád politikaření, nesnáším okopávání 
kotníků. Dlouho před volbami jsem se jasně vy-
jádřil, na jaké platformě, s jakými partnery, bych 
chtěl vést město v třetím volebním období. Tím, 
že dosažený volební výsledek to umožnil, jsme 
měli rámcovou dohodu hotovu jen několik hodin 
po spočtení volebních lístků. Pár dalších dnů tr-
valo domluvit se na detailech, ale pracujeme bez 
přerušení. Pokud chceme dosáhnout vytčených 
cílů, nemůžeme si luxus sáhodlouhého vyjedná-
vání, přetahování se o pozice a vzájemného my-
dlení schodů dovolit. Ctíme tady konsenzuální 

princip, do práce zapojujeme i opoziční strany, 
což konec konců dělal i zmíněný starosta Jan 
Prokeš v časech předválečné republiky. A pak, 
všichni chápeme, že komunální politika je přece 
jen v lecčem odlišná od té „vrcholové“. Z těchto 
důvodů u nás již třetí volební období úspěšně 
pracuje koalice politických subjektů, které si ji-
nak na celostátní úrovni nezůstávají nic dlužny. 
Volební výsledek však napovídá, že obyvatelé Os-
travy sdílí v tomto bodě víceméně stejný pohled 
na to, jak má správa města fungovat.

Jaké hlavní výzvy teď před ní stojí?

O pomoci lidem v době rostoucích životních 
nákladů jsme již mluvili. Za zásadní považujeme 
neztratit směr a dynamiku v záležitostech dlou-
hodobých. Zařídit, aby pokračovaly všechny naše 
strategické projekty, které budou mít zásadní 
a dlouhodobý vliv na rozvoj města a kvalitu ži-
vota v něm. Můžeme dlouze mluvit o zástavbě 
proluk kvalitní architekturou, o nových bytových 
projektech, zkvalitňování veřejného prostoru, 
důležitých dopravních stavbách, ale i o podpoře 
mikromobility nebo o nových parcích. Neupřed-
nostňujeme žádnou oblast na úkor jiných, sna-
žíme se o proporcionální rozvoj celého města. 
Bude tak pokračovat výstavba nových sporto-
višť, stejně tak jako rozsáhlá modernizace měst-
ské nemocnice a zařízení sociální péče. Máme 
v úmyslu zahájit dlouho připravovanou výstav-
bu unikátního koncertního sálu, současně však 
investovat rekordní částku do vodohospodářské 
infrastruktury. Z rozpočtu pro rok 2023 půjde 

na investice více než 34 %, tedy dříve nepřed-
stavitelných bezmála pět miliard korun. I přes 
rozsáhlou stavební aktivitu, která je investicí do 
budoucnosti města, nebudeme zvyšovat jeho za-
dlužení a zachováme, jak již bylo řečeno, nízké 
ceny městem poskytovaných služeb. A nesmím 
zapomenout, že se záhy pustíme do přípravy no-
vého strategického plánu pro Ostravu do roku 
2030. Plánovací horizont současné městské stra-
tegie, známé pod značkou FajnOVA, totiž končí 
příští rok. Určitě znovu počítáme se širokým za-
pojením odborníků i laické veřejnosti!

Závěr bude tradiční, zcela podle očekává-
ní. Co byste popřál čtenářům a všem Ostrava-
nům do dalšího roku?

Na tradiční otázku tradiční odpověď. Samo-
zřejmě hodně zdraví, ale také štěstí, protože, jak 
se říká, na Titanicu byli zdraví vesměs všichni. 
Přál bych nám všem, abychom si dokázali udržet 
nadhled a důvěru v sebe sama. V to, že se bu-
doucnosti nebojíme a zvládneme vše, co přinese. 
Současné problémy jsou pomíjivé. Nepochybu-
ji, že je společně překonáme a zároveň se z nich 
poučíme. Protože, jak říkal Abraham Lincoln: 
„Nejlepší způsob, jak předpovědět budoucnost, 
je vytvořit si ji.“ 

Děkujeme za rozhovor. MS
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Městské zastupitelstvo schválilo pro letošní rok vůbec nej-
vyšší rozpočet v ostravské historii. Ostrava bude hospodařit 
s celkovou sumou 14,318 miliard korun. Více než třetina této 
částky, dohromady 4,908 miliard (34,3 %), směřuje na inves-
tice. K proinvestování v roce 2023 je plánováno 3,923 
miliard, přičemž zbylé finanční prostředky budou spo-
řeny v účelových fondech pro čerpání vybraných stra-
tegických investic města v dalších letech. Také v tomto 
případě jde o dosud největší objem financí v dějinách města. 
„Našimi prioritami při sestavování rozpočtu na rok 2023 bylo 
pomoci občanům města v současné nelehké situaci zachováním 
co nejnižších cen městem poskytovaných služeb, dále pak alokace 
co nejvyššího objemu investičních prostředků pro pokračování 
slibně nastartovaného rozvoje města, a to vše při nezvyšování, 
ale naopak snížení zadluženosti Ostravy. Zdánlivě protichůdné 
požadavky se nám podařilo splnit a s výsledkem jsme tak spoko-
jeni,“ shrnul ostravský primátor Tomáš Macura.

Rozpočet na rok 2023 počítá s celkovými příjmy ve výši 11,513 mi-
liardy korun, což je o 1,929 miliardy více než v roce 2022. Umožnil 
to zejména výběr sdílených daní. Zdroje pro rok 2023 také navyšují 
převody prostředků z předcházejících let (3,224 miliardy korun) 
spolu s úvěrem z roku 2020 (180 milionů korun). Úvěrové zadlužení 
města klesá, na splátky úvěrů rozpočet určuje 600 miliardy korun.

Náměstek primátora Miroslav Svozil připomíná souvis-
lost s celorepublikovým rozpočtem: „Pro město je zásadní 
schválení státního rozpočtu České republiky na rok 2023 dne 
30. listopadu 2022. Obsahuje totiž mj. financování projektu čtyř 
kulturních staveb pro čtyři největší česká města. Pro Ostravu to 
znamená státní spolufinancování klíčové stavby investičního roz-
počtu – Koncertní haly a související rekonstrukce Domu kultury 
města Ostravy. Naše téměř roční vyjednávání s ministry finan-
cí a kultury tedy slavilo úspěch – pro tento projekt je schválena 
státní spoluúčast v celkové výši 600 milionů korun, detailně čty-
řikrát 150 milionů korun pro roky 2023–2026.“

Dotace z rozpočtu SMO městským  
obvodům  (včetně převodů a rezerv)
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Kategorie investic 
dle oblastí

Meziroční růst příjmů půjde ze 4/5 na pokrytí mandatorních výdajů 
a z 1/5 k posílení kapitálového rozpočtu města. Běžné výdaje na rok 
2023 činí 9,409 miliardy korun. Při srovnání s loňskem tak rostou 
o 1,541 miliardy korun. Jde především o reakci na vysokou míru inflace.

Dochází ke zvýšení běžných výdajů u příspěvkových organizací  
o 94 milionů korun, v oblasti dotací a grantů o 86 milionů korun,  
o 340 milionů korun se zvýší neinvestiční dotace městským obvodům.

O 429 milionů korun vzrůstá částka na dotace obchodním společ-
nostem, kde nejvyšší nárůst je u dotace na dopravní obslužnost pro 
Dopravní podnik Ostrava. Ta se zvýší o 371 milionů na 2,122 miliardy 
korun. V hromadné dopravě město čelí vysokým cenám energií. V zá-
jmu ekologizace veřejné dopravy, jakož i pomoci lidem v době prudké-
ho růstu životních nákladů si město zachovalo stávající ceny jízdného.

Městským obvodům, včetně rezerv a převodů nevyčerpaných dotací 
z loňska, z rozpočtu přiteče 2,457 miliardy korun, tedy o 400 milionů 
korun více než minulý rok. Na obnovu bytového fondu letos město 
vyčlenilo 68,9 milionů korun, na rekonstrukce hřbitovů určilo sumu  
28 milionů korun a dalších 25 milionů korun je připraveno k obnově 
cyklostezek.

Mezi hlavní projekty roku 2023 patří kompletní rekonstruk-
ce kanalizace v ulici Přemyslovců, kanalizace ve Svinově, část 
Zátiší či rekonstrukce šnekovnic v rámci Ústřední čistírny 
odpadních vod.  Pokračovat bude rekonstrukce domova pro 
seniory Korýtko, modernizace pavilonu E2 či výstavba hyper-
barické komory v Městské nemocnici Ostrava. MS
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Vodohospodářské stavby 796 mil. Kč

Zdravotnictví a sociální služby 596 mil. Kč

Kultura 492 mil. Kč

Silnice, cyklostezky, MHD 431 mil. Kč

Parkování 428 mil. Kč

Sport 259 mil. Kč

Komunální služby a uzemní rozvoj 189 mil. Kč

Veřejná prostranství a zeleň 153 mil. Kč

Školství 128 mil. Kč

Byty 83 mil. Kč

Správa 52 mil. Kč

Veřejné osvětlení 39 mil. Kč

Ostatní 276 mil. Kč
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 Viera Gřondělová

Ostravské muzeum jste vedla 
22 let. Jak ale vypadalo těch před-
cházejících 23 let na tomto pra-
covišti? Mohla byste popsat svou 
cestu k ředitelskému postu?

Nastupovala jsem v roce 2000 
(pro mě takřka magická číslice). Ru-
šily se okresy, vznikaly kraje. Dostali 
jsme finance na první muzejní auto, 
na zřízení a vybavení konzervátorské 
dílny, na technické vybavení praco-
višť. V muzeu jsem začínala v roce 
1977 od píky – nastoupila jsem jako 
samostatný odborný pracovník mi-
neralog. V roce 1990 jsem převzala 
oddělení přírodních věd a současně 
jsem byla pověřena funkcí zástupce 
ředitele. Tím, že geologie byla už od 
dětství mým koníčkem a mineralo-
gicko-petrografické sbírky muzea 
jsou dobré – zvláště pak regionální, 
pro normální lidi neznámé – byla 
pro mě práce opravdovou radostí. 
Setkávala jsem se také se spoustou 
lidí, nejen z muzejní sféry. Člověka 
pak zarmoutí zpráva, kterou jsem 
dostala před chvílí. Ostravská rodač-
ka, řekla bych, že nejlepší znalkyně 
zkamenělé karbonské flóry, dlouho-
letá kamarádka a pracovnice Slezské-
ho zemského muzea v Opavě RNDr. 
Eva Purkyňová odešla.

Bezmála půlstoletí představuje 
dlouhou dobu. V čem spatřujete 
hlavní a nejvíce zásadní proměny 
muzea v běhu času?

Asi jsem měla při nástupu do funk-
ce ředitelky výhodu. Za tu předchozí 
dobu 23 let jsem – troufám si říct – 
dobře poznala muzejní přednosti, ale 
taky muzejní potřeby. Tady musím 
zmínit „stavební a technické“ potře-
by muzea. V roce 2003 začala tříletá 
generální rekonstrukce Staré radnice 
a ostatních muzejních budov. Projek-
tanti se snažili co nejvíce přizpůsobit 
vnitřní prostory potřebám muzea, ale 

v jedné z nejstarších budov Ostravy 
všechno neprošlo. Po budově přišly 
na řadu stálé expozice – při otevření 
v roce 2009 patřily k nejmoderněj-
ším a nejzajímavějším. V roce 2010 
za přispění financí z Evropské unie 
proběhla rekonstrukce výstavních 
prostor, které doteď splňují nejpřís-
nější výstavní kritéria, a můžeme 
tak vystavovat opravdové unikáty. 
Muzejnictví hodně prospěla změna 
režimu. Jednodušší byla spolupráce 
v rámci republiky, otevřely se hrani-
ce ke spolupráci zahraniční. Mimo 
klasickou muzejní práci jsme si sta-
novili priority – oslovit návštěvníky 
a připravit jim takový program, aby 
se časté návštěvy muzea pro ně staly 
samozřejmostí. Muzeum je instituce, 
do které chodí návštěvníci od těch 
„sotva narozených“ po ty nejstarší. 
A pro všechny skupiny jsme vytvářeli 
programy spojené s muzejní činnos-
tí. Aby si na své přišli zkrátka všichni.

Bylo pro vás někdy těžké opus-
tit model nebo úzus, kterému jste 
uvykla, a přecházet na nový? Jaké 
změny vás i muzeum nejvíce „bo-
lely“? Vyskytly se takové?

Asi mám další výhodu v tom, že 
jsem si na žádný „model“ nezvykla, 
jsem hodně svá, takže jsem neměla 
co opouštět. Byla a jsem přístupna 
všemu novému, co by mohlo muzeu 
pomoct. Muzeum má svá základní 
poslání. Vytvářet a doplňovat sbír-
kový fond, pracovníci mají také své 
výzkumné úkoly, jezdí do terénu, 
publikují, přednášejí a besedují, pře-
dávají informace badatelům, a celou 
řadu dalších aktivit. Ale bryskně taky 
reagují na jiné potřeby a na novin-
ky, které se dají použít v muzejním 
prostředí. Moc se například podařila 
instalace mamutího klu. Prezentace 
splňuje nejmodernější prvky výstav-
nictví a techniky skloubené s dobou 

zhruba před 25 000 lety. Dalšímu 
pokračování v podobném a změně 
doplňování expozic zabránil covid.

Malíř Auguste Renoir tvrdil, že 
„Umění se učíme v muzeu.“ Diri-
gent Claudio Abbado zase přirov-
nával muzeum k akvaduktu, pro-
tože kultura a umění pro něj byly 
čímsi stejně základním a potřeb-
ným jako voda. Jak vnímáte úlohu 
muzea dnešní doby?

Obě citace beru doslova za své 
a podle mě plně platí pořád. Tvor-
bu Augusta Renoira mám moc ráda 
a muzeum by mělo jen spíš zábavnou 
a vizuální formou doplňovat, vytvá-
řet jakousi nadstavbu a povzbuzo-
vat tím veřejnost k dalšímu zájmu 
o historii a hledání krásy a význa-
mu v přírodě. A využít pro to vše, co 
umožňuje doba. Vždycky říkám, po-
znejte historii a uvidíte, že mnohé se 
po letech opakuje, jen v jiných pod-
mínkách. A měli bychom převzít do 
našich životů jen to dobré.

Aktuálně se v muzeu koná vý-
stava „Slezská města včera i dnes-
ka“ zpřístupňující jedinečné vedu-
ty z 18. století. Vy sama jste se na 
jejím vzniku aktivně podílela. Proč 
bychom ji měli vidět?

Projektu předcházel můj obdiv 
k jedné ucelené práci Friedricha Ber-
narda Wernera Scenographia Ur-
bium Silesiae, 11 velkých grafických 
tabulí s vyobrazením 77 slezských 
měst, kterou má Ostravské muze-
um ve sbírkovém fondu výtvarného 
umění. Říkali jsme si s kolegou, že 
by bylo fajn zjistit, co z té doby ko-

lem roku 1730 ve městech zbylo. 
Našli jsme partnera na polské stra-
ně – Muzeum w Raciborzu a získali 
finanční podporu EU. Zpracovat 
všechna města by byl projekt na 
dlouhé roky. Tak jsme vybrali 19 
hornoslezských měst – 11 polských 
a 8 na české straně. Všechna jsme 
objeli a zdokumentovali současný 
stav. Hodně krásných budov zmize-
lo, dost jich ještě zbylo. Musím říct, 
že jsem z některých měst byla úplně 
paf. De facto do 100 km od Ostravy. 
Super tipy na výlet.

Je o vás známo, že dlouhodo-
bě fandíte Baníku Ostrava, který 
nedávno oslavil 100 let. Když se 
zamyslíte jako člověk se vztahem 
k Ostravě a její minulosti – co pod-
le Vás „značka“ Baník pro naše 
město znamená?

Na Baník chodím od svých 10 let. 
Což bude bratru za chvíli už 60 let, co 
jsem tam s taťkou byla poprvé. Za tu 
dobu jsem poznala celou řadu baní-
kovských hráčů, mnozí se stali mými 
blízkými přáteli. Ráda jsem s Baní-
kem slavila tu stovku. Když takový 
klub ve městě vznikne a je dobrý, 
jednoznačně zapadne mezi top znač-
ky prezentující město. A v případě 
Baníku to tak určitě je. Přeji mu do 
dalších let jen dobré výkony a pěk-
nou hru (nemusí se vždy vyhrát, ale 
na hřišti nechat všechno). Všechno 
nejlepší přeji i své milované Ostra-
vě, svému Svinovu a všem dobrým 
lidem, kteří tady žijí.

Děkujeme za rozhovor. MS

Jiřinu Kábrtovou (* 19. 6. 1953) váže k Ostravě silné pouto. Absolvovala 
ostravské Matiční gymnázium (nejstarší českou střední školu v  Ostravě,  
založenou roku 1897), aby si poté „odskočila“ vystudovat odbornou geo- 
logii na Přírodovědeckou fakultu Masarykovy univerzity v  Brně. Po ná-
vratu spojila svůj profesní život s Ostravským muzeem, v jehož čele také  
22 let stála. Koncem loňského roku, po téměř 46 letech, se rozhodla odejít 
na zasloužený odpočinek, jakkoliv je připravena „své“ instituci pomáhat coby 
externistka. Významný životní předěl přímo nabádá, abychom ostravskou pa-
triotku a fanynku fotbalového Baníku požádali o zhodnocení.

Půlstoletí mezi sbírkami: 
První žena Ostravského 
muzea bilancuje
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Ostravici překlenula 
výjimečná lávka

V průběhu prosince začala instala-
ce dvou protilehlých lávek přes řeku 
Ostravici dohromady vytvářejících 
mostní konstrukci podle návrhu reno-
movaného architekta Josefa Pleskota. 
Lávka je součástí projektu města Os-
travy „Cyklopropojení centra s Dolní 
oblastí Vítkovic“ a tvoří tak součást 
nově vybudované cyklostezky vedoucí 
z pravého břehu Ostravice k Velkému 
světu techniky.

Postup osazování nové lávky 
popisuje náměstkyně primáto-
ra Kateřina Šebestová: „Lávka se 
skládá ze dvou částí a byla instalo-

vána pomocí jeřábu, který vždy jed-
nu část lávky zdvihl a přesunul na 
místo uložení. Po odložení lávky na 
pomocné konstrukce, kontrole geo-
detem a úpravách polohy lávky došlo 
k vyvěšení ze závěsu. Následovala 
montáž lan pro zavěšení lávky spolu 
s pracemi nutnými pro dynamic-
kou zátěžovou zkoušku. Ta proběhla 
20. prosince. Po jejím vyhodnocení 
byla dopnuta závěsná lana, nastave-
ny tlumiče a osazeny mostní závěry 
na krajních opěrách.“

Napojení na cyklostezku E, vedou-
cí po pravém břehu řeky Ostravice do 

Vítkovic přes Dolní oblast, nabízí rych-
lé a bezpečné spojení. Nová cyklotrasa 
je dlouhá 550 metrů a 4 metry široká. 
Při bočním pohledu získává lávka tvar 
písmene A. Vzhledem k blízkosti řeky 
a biokoridoru je nasvícena způsobem 
připomínajícím měsíční svit. Zábradlí 
tvoří nerezová síť a horní madlo. Kon-
strukce je doplněna vodicí tyčí pro ne-
vidomé. Lávky mohou využít jak chod-
ci, tak cyklisté a in -line bruslaři.

Stavební náklady si vyžádaly část-
ku přesahující 100 milionů korun bez 
DPH.  RED

Na zbrusu nových 262,5 met-
ru cyklistické trasy můžeme vyjet 
v Hrabůvce, konkrétně od ulice  
F. Lýska po ulici J. Herolda. Protí-
nají se tady dva úseky stávajících 
cyklostezek, což umožňuje návaz-
ný průjezd. Cyklisté tak už nemusí 
mezi těmito místy jezdit po místní 
komunikaci. Dochází tím ke zvýše-
ní dopravního komfortu i bezpeč-
nosti.

Technické parametry cyklo-
stezky, jakož i finanční stránku 
projektu shrnula náměstkyně 
primátora Zuzana Bajgarová: 
„Stavba z betonové zámkové dlaž-
by na každém svém konci navazu-
je na dříve realizované úseky cy-
klostezek, součástí je i vybudování 
nového veřejného osvětlení. Zho-
tovitelem je MDS Ostrava s.r.o. za 
cenu 4,5 milionu korun bez DPH.“

Ostrava v současnosti staví další 
úseky cyklostezek, ať už jde o spo-
jení Poruby s Vřesinou, cyklo-
trasu Radvanice–Michálkovice 
nebo nový úsek na cyklostez-
ce M v Mariánských Horách. 
Dohromady se jedná o pět kilome-
trů cyklistických tras. MS

V Cholevově 
ulici přibyla 
nová 
cyklostezka

DOTACE  
NA OBNOVU  
BUDOV

Co je cílem výzvy? 

Zvýšit nabídku kvalitního nájemního bydlení. 
Jeho prostřednictvím chce město rozšířit  
nabídku cenově dostupného bydlení  
v centrálních částech města. 

Komu je výzva určena?

Program je určen soukromým vlastníkům 
nemovitostí. Slouží k podpoře a znovuoživení 
opuštěných budov a dalších nemovitostí  
na území města formou obnovy budov  
či jejich částí a jednotek, které nebyly  
využívány nejméně po dobu jednoho roku. 

Jaké jsou podmínky poskytnutí dotace?

Podmínkou poskytnutí dotace je podání  
žádosti. Dotace budou vypláceny ve dvou  
splátkách – polovina částky po uzavření  
smlouvy, polovina po realizaci projektu.

Jaká bude výše podpory?

Výše podpory činí 5 tisíc Kč na metr čtvereční 
bytu, nejvíce však 350 tisíc korun za byt.  
Dotační částka musí zároveň tvořit maximálně  
50 % z celkových uznatelných nákladů.  
Jeden konkrétní žadatel může obdržet  
nejvýše 3 miliony korun.

Kdy je možné podávat žádosti?

Lhůta pro podávání žádostí o dotaci je  
vymezena obdobím 1. 3. 2023 až 31. 3. 2023  
do 12 hodin. Vztahuje se na podávání žádostí  
v elektronické a listinné podobě  
i prostřednictvím datové schránky. 

Kde získáte další informace k projektu?

 Žadatelé postupují podle  
 „Podmínek Programu“, 
 zveřejněných, včetně formuláře,  
 na www.ostrava.cz  
 (načtěte QR kód).

Statutární město Ostrava vyhlašuje v rámci  
Programu na obnovu nevyužitých budov za účelem  
rozvoje bytového fondu v Ostravě výzvu číslo 1, a to  
ve výši alokované částky 20 milionů korun pro rok 2023.

Kontaktní osoba:  
Ing. Lucie Adámková, tel. č. 599 443 376,  
e-mail: ladamkova@ostrava.cz

 Tomáš Bayer

Město Ostrava přináší nový pod-
půrný program pro soukromé vlast-
níky nemovitostí, jehož smyslem je 
vracet do života dlouhodobě nevy-
žívané budovy a současně rozšiřo-
vat nabídku nájemního bydlení ve 
městě. Cílem dotace je obnova a re-

konstrukce bytů i vznik bytů nových. 
Zájemci mohou získat až 350 tisíc 
korun na jednu bytovou jednotku.

Podrobněji na www.ostrava.cz/
cs/urad/hledam-informace/dotace/
verejny-prostor-a-pamatky. MS

Magistrát podpoří 
vznik nových bytů 
v prázdných budovách

Statutární město Ostrava vyhlašuje v rámci Programu  
na obnovu nevyužitých budov za účelem rozvoje  
bytového fondu v Ostravě výzvu číslo 1, a to ve výši  
alokované částky 20 milionů korun pro rok 2023.

Co je cílem výzvy?  
Zvýšit nabídku kvalitního nájemního 
bydlení. Jeho prostřednictvím chce 
město rozšířit nabídku cenově 
dostupného bydlení v centrálních 
částech města.

Komu je výzva určena? 
Program je určen soukromým vlastní-
kům nemovitostí. Slouží k podpoře  
a znovuoživení opuštěných budov  
a dalších nemovitostí na území města 
formou obnovy budov či jejich částí 
a jednotek, které nebyly využívány 
nejméně po dobu jednoho roku.

Jaké jsou podmínky  
poskytnutí dotace? 
Podmínkou poskytnutí dotace  
je podání žádosti. Dotace budou  
vypláceny ve dvou splátkách –  
polovina částky po uzavření smlouvy, 
polovina po realizaci projektu.

Kontaktní osoba:  
Ing. Lucie Adámková,  
tel. č. 599 443 376, 
e-mail: ladamkova@ostrava.cz

Jaká bude výše podpory? 
Výše podpory činí 5 tisíc Kč na metr 
čtvereční bytu, nejvíce však 350 tisíc 
korun za byt. Dotační částka musí 
zároveň tvořit maximálně 50 %  
z celkových uznatelných nákladů.  
Jeden konkrétní žadatel může  
obdržet nejvýše 3 miliony korun.

 
Kdy je možné podávat žádosti? 
Lhůta pro podávání žádostí o dotaci 
je vymezena obdobím 1. 3. 2023 až 
31. 3. 2023 do 12 hodin. Vztahuje se 
na podávání žádostí v elektronické 
a listinné podobě i prostřednictvím 
datové schránky. 

 

Další informace k projektu

Žadatelé postupují 
podle „Podmínek  
Programu“ zveřejně-
ných, včetně formuláře, 
na www.ostrava.cz 
(načtěte QR kód).
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Přestože Zastupitelstvo města Os-
travy loni rozhodlo, že Ostravané od 
1. 1. 2023 zaplatí za odpadový po-
platek 720 korun místo současných 
498 korun, zdražování se nakonec 
konat nebude. Na svém posledním 
zasedání se totiž zastupitelé rozhod-
li, že navýšení částky odloží na rok 
2024.

Důvodem vedoucím k tomuto 
kroku je aktuální míra inflace a s ní 
související zdražování energií, po-
travin a dalších životních potřeb. 
Město chce přispět k tomu, aby 
v současné situaci jeho obyvatelům 
zůstalo v peněženkách více oběživa.

Lidé v Ostravě platí za odpady roč-
ně jednorázovou částku 498 korun 
už od roku 2005. Magistrát tedy po-
platek dlouhodobě nezvyšoval, loni 
však musel reagovat na nový zákon 
o odpadech, který svými parametry 
výrazně ekonomicky zatížil právě 
městské samosprávy. Proto město 
plánovalo od roku 2023 navýšení 
na 720 korun, s výjimkou seniorů 
a dětí. Nakonec však zatím zůstává 
vše při starém, na poplatku za odpad 
si připlatíme až od roku 2024.

Z jednání ostravského magist-
rátu se zástupci společnosti Veolia 
Energie ČR, a.s., vzešla kompro-
misní podoba zvýšení cen tepla pro 
rok 2023. Ceny se posunou nahoru 
o 47,55 %, tedy na 1145 Kč/GJ včet-
ně DPH. Pro průměrnou domác-
nost to znamená zvýšení měsíčních 
nákladů na vytápění o 737 Kč včetně 
DPH. Veolia zdražování zdůvodňuje 
energetickou krizí, kterou ještě pro-
hloubila válka na Ukrajině.

Zvýšení cen tepla od letošního 
roku oznámila města v celé České 
republice. V Jablonci jde dokonce 
o nárůst v hodnotě 266 %, v Pros-
tějově 250 %. Brno kupříkladu na-
vyšuje o 115 %, Jihlava pak o 70 %.

Kvůli vysoké inflaci, růstu nákla-
dů na výkup vody, nákladů na po-
skytované služby i mzdových nákla-
dů celostátně stoupají rovněž ceny 
vodného a stočného. Ostravské vo-
dárny a kanalizace (OVAK) nicméně 
hledaly způsoby, jak tyto poplatky 
udržet na co nejnižší úrovni. 

Proto i po jejich letošním zvýšení 
bude vodné a stočné v Ostravě pat-
řit mezi nejnižší v ČR.

Výše vodného a stočného na rok 
2023 zůstává sociálně únosným. 
Včetně DPH za ně letos zaplatíme 
97,04 Kč (48,76 Kč vodné, 48,28 Kč 
stočné). Oproti loňsku jde o nárůst 
ve výši 8,58 Kč.

Jak jsme informovali již v pro-
sincové Radnici!!!, cena jízdného  
v MHD se nezvyšuje. MS

 OZO Ostrava

Poplatek za odpad ani jízdné 
v MHD nevzrostou, cena vody 
podraží jen mírně

Ceny tepla se  
ostravským 

domácnostem  
zvýší méně 
než v jiných  

městech

Za vodné 
a stočné si 

mírně 
připlatíme

Statutární město Ostrava podalo 
odvolání proti rozhodnutí Krajské-
ho úřadu Olomouckého kraje, kte-
rým byla zamítnuta žádost o vydání 
územního rozhodnutí pro stavbu 
Severního spoje. S tímto závěrem 
město Ostrava nesouhlasí, rozhod-
nutí považuje za nezákonné, neboť 
je nesprávné a v rozporu s právními 
předpisy.

Zamítnutí žádosti odůvodnil olo-
moucký úřad tím, že předložený 
záměr, dle jeho soudu, nesplňuje 
požadavky stavebního zákona. Podle 
Ostravy však zmíněnému rozhodnu-
tí předcházelo řízení, v jehož průběhu 
došlo k vadám, které mohly mít vliv 
na jeho správnost a zákonnost.

Severní spoj představuje klíčovou 
stavbu zásadní dopravní infrastruk-
tury města, která má být povolována 
podle zákona o urychlení výstavby. 
Z důvodu minimalizace případné 
podjatosti vede povolovací řízení 
stavební úřad Olomouckého kraje. 
Odvolání města bude řešit příslušné 
ministerstvo, jehož rozhodnutí lze 
očekávat v následujících měsících. RED

Odvolání  
proti zamítnutí 
žádosti  
nutné pro  
Severní spoj
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události

Ministerstvo dopravy spustilo na 
začátku prosince 2022 nový Portál 
dopravy, který umožní občanům 
ve větší míře elektronicky komu-
nikovat s úřady v oblasti dopravy. 
Již na samém počátku spuštění 
mohou občané za předpokladu, že 
budou mít přístup do Portálu do-
pravy nebo Portálu občana, cestou 
elektronického přihlášení napří-
klad pomocí eObčanky, mobilního 
klíče nebo bankovní identity, po-
dávat žádosti o výměnu řidičského 
průkazu, získat výpis z bodového 
konta, podávat žádosti o zrychlené 
vyřízení ŘP do pěti pracovních dnů, 
nahlížet na údaje o vozidlech nebo 
řešit elektronické služby v oblasti 
taxislužby, plavidel, letectví apod. 
Postupně bude Ministerstvo do-
pravy jednotlivé funkcionality roz-
šiřovat směrem k registru vozidel, 
včetně aktuálního přehledu o pro-
vedených technických kontrolách. 
Jen v registru vozidel ORP Ostrava 
bylo k datu 30. 11. 2022 evidováno 
více jak 15 tis. vozidel bez platné 
TK. Právě pro větší informovanost 
řidičů by měl sloužit do budoucna 
Portál dopravy, který by při na-
stavení avizace platnosti TK včas 
informoval řidiče o jejím vypršení.

Bližší informace na:
www.portaldopravy.cz. RED

Ostrava začíná hrát zajímavou roli 
na scéně startupů a inovací. Kromě 
viditelného růstu celého odvětví se už 
letos stane také hostitelem evropského 
summitu startupů s názvem Unique 
Summit.

Celý ostravský region nebyl dlouho 
vnímán jako ideální místo pro podni-
kání. To se však daří díky programům 
na jeho podporu postupně měnit. 
Vzniká celá řada zajímavých firem 
a startupů s vysokou přidanou hod-
notou a globálním potenciálem. Dle 
renomovaných žebříčků je Moravsko-
slezský kraj aktuálně nejrychleji ros-
toucím startup ekosystémem v České 
republice.

Jednou z aktivit této sítě je událost 
Unique Summit – společné setkání 
startupů, zástupců měst a investorů, 
které pomáhá propojovat a rozvíjet 
konkrétní podoby spolupráce. Summit 
se ve dnech 22.–24. 11. 2023 uskuteční 
v Ostravě pod záštitou města Ostravy 
a organizační taktovkou MSIC.

Předchozí ročník summitu hostila 
na konci listopadu 2022 portugalská 
Braga. Během summitu se setkalo 
na 500 zástupců startupů, investorů 
a podporujících měst z více než 8 zemí 
světa.

Za vedení města se summitu zúčast-
nila náměstkyně primátora Andrea 
Hoffmannová. Prezentovala na něm 

způsoby, kterými Ostrava napříč všemi 
stupni vzdělávání podporuje inovace, 
jakož i práci s talenty a jejich nadáním: 
„V Braze proběhly intenzivní tři dny 
nad tématy talentu, vzdělání, inova-
cí, startupů, podpory podnikavosti, 
o investorech a vzájemné spolupráci. 
A to jak z pohledu inovátorů, startu-
pistů, inovačních center, investorů 
a zástupců samosprávy. Pro město 
je to obrovská motivace pokračovat 
v investování do vzdělání a podpory 
podnikání, protože obojí se Ostravě 
vyplatí.“

Po španělské Malaze a portugalské 
Braze je Ostrava teprve třetím městem, 
kde se summit uskuteční. RED

Portál dopravy 
usnadní 
komunikaci 
s úřady

Moravskoslezská metropole přivítá 
summit evropských startupů

Záchrana památkově chráněné 
prvorepublikové Grossmannovy vily 
v Ostravě pokračuje dle původního 
harmonogramu, byť při obnově bylo 
zjištěno zasažení objektu dřevomor-
kou. Přes tuto skutečnost se podaři-
lo zorganizovat práce tak, že střecha 
a z velké části také fasáda jsou dokon-
čeny.

Celá střešní konstrukce byla de-
montována, zůstaly hlavní nosné 
konstrukce krovů. Střecha pak do-
stala novou krytinu – pálenou tašku, 
jež vystřídala provizorní plechovou. 
Přibyly také nové vikýře. Fasáda je 
téměř dokončena, schází dořešení 
některých prvků. Rekonstrukce ar-

chitektonické perly si vyžádá náklady 
ve výši 98 milionů korun bez DPH, 
nicméně lze předpokládat další na-
výšení této částky. Práce na stavbě by 
měly pokračovat do listopadu 2023, 
otevření památky je plánováno v prv-
ních měsících roku 2024, po dovyba-
vení budovy nábytkem.

Záměrem města je do vily opět vrá-
tit každodenní život. Její výjimečnost 
by měli mít možnost lidé obdivovat 
při prohlídkách. Vila nabídne ubyto-
vání v původních pokojích či prostory 
k různým akcím. RED

Grossmannova vila má 
novou fasádu a střechu

 Adolf Horsinka
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Czech Gala 
Indoor 2023

ATLETIKA POD STŘECHOU

 Adolf Horsinka

Czech Indoor Gala se stává pev-
nou součástí mezinárodního ka-
lendáře a potvrzením jeho prestiže 
je zařazení do stříbrné, tedy druhé 
nejvyšší úrovně světové halové tour 
(WAIT). Ostrava patří mezi cent-
ra české atletiky, pravidelně se zde 
pořádají republikové šampionáty 
a vítkovický stadion nedaleko od 
haly hostí každoročně Zlatou tre-
tru. Vstupenky na Czech Indoor 
Gala jsou k dispozici na www.tic-
ketportal.cz/event/Czech -Indoor-
-Gala. Cena činí 200 Kč pro dospělé 
a 100 Kč pro děti do 130 cm (sleva 
při nákupu se nastavuje po přidání 
místa do košíku).

Na koho se mohou 
diváci těšit?
Hlavní tvář CIG 2023 bude běžec na 
400 metrů Patrik Šorm. Pátý z le-
tošního halového světového šam-
pionátu v Bělehradě se utká mimo 
jiné s legendou vrcholných soutěží 
„pod střechou“, trojnásobným mis-
trem Evropy i světa Pavlem Maslá-
kem či budoucností české čtvrtky 

Matějem Krskem, letošním národ-
ním šampionem z Hodonína. Již tak 
špičkovou domácí konkurenci ještě 
vylepší Liemarvin Bonevacia. Ni-
zozemský rekordman časem 45,48 
také v hale umí, je vicemistrem Ev-
ropy z loňské Toruně a ve štafetě 
má z HME i zlato a medaile z OH 
a MS. První čas v ostravské hale pod  
46 vteřin rozhodně není vyloučen.

Nizozemské eso nabídne také  
60 metrů překážek žen. Start potvr-
dila dvojnásobná a aktuální halová 
mistryně Evropy Nadine Vissero-
vá, která je i finalistkou olympiády 
a mistrovství světa na překážkové 
stovce. Národní rekordy má v drže-
ní na obou sprintech, venku 12,51, 
v hale 7,77, takže maximum ostrav-
ské haly 7.99 bude v ohrožení. Čes-
kou špičku bude zastupovat úřadu-
jící halová mistryně ČR a účastnice 
MS a ME Helena Jiranová, která 
své maximum 8,03 zaběhla právě 
při svém z letošním vítězství na CIG, 
a také Tereza Elena Šínová, v roce 
2022 druhá na MČR v hale i venku 
s osobním rekordem (v hale) 8,20.

Kdo s koho?
Zajímavý souboj se očekává také na 
mužské míli, kde byl vyhlášen útok 
na český rekord Filipem Sasínkem 
a Janem Frišem. Držitelem dosa-
vadního maxima je Sasínek, jenž 
17. 2. 2016 zaběhl v irském Athlo-
ne 4:00,07. Frišův halový osobák 
je výrazně slabší, ale venku zaběhl 

4:01,41 v roce 2019 v Ostravě. Je-
jich prvním potvrzeným zahranič-
ním soupeřem je maďarský halový 
rekordman na 1500 m István Szö-
gi, čas 3:37,55 předvedl v loňském 
roce, kdy také vyhrál na CIG.

Více se dozvíte na: 
www.czechindoorgala.cz. RED
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Odpověď na to, jakou hodnotu má 
v dnešní době kamarádství a mezi-
lidské vztahy, se ve svých literárních 
pracích snažily nalézt děti, které se 
zapojily do podzimní soutěže „Ka-
marádství nezná hranic“. Ta vznikla 

v reakci na dění na Ukrajině. Právě 
na školy se totiž v souvislosti s vá-
lečným konfliktem dostalo nemálo 
ukrajinských dětí. S novou situací 
se v krátké době museli vyrovnat 
všichni – jak děti, tak učitelé. Také 

to vedlo k vyhlášení soutěže pod 
hlavičkou rodinné politiky města, 
jejímž cílem bylo podnítit děti k za-
myšlení, zda jiný jazyk nebo jiná ná-
rodnost jsou, nebo nejsou bariérou 
v jejich formujících se vztazích.

Do soutěže se zapojilo celkem 
115 žáků z 22 škol. Soutěžilo se ve  
4 věkových kategoriích, děti se moh-
ly zapojit individuálně nebo také 
v týmu se zahraničním spolužákem. 
Ve svých úvahách se děti zamýšlely 
nad tím, jestli kamarádství může 
překonat jazykové, místní a jiné 
odlišnosti. Zdůraznily, jak silnou 
hodnotu pro ně přátelství předsta-
vuje. A je jedno, jestli jsou z Česka, 
Vietnamu či Ukrajiny.

Tvůrci 30 nejlepších prací pak 
obdrželi na Nové radnici ceny z ru-
kou náměstka primátora Zbyň-
ka Pražáka, který nad účastí 
projevil radost: „Těší mě, že téma 

kamarádství mezi dětmi rezonuje 
i dnes, kdy jsme svědky toho, jak 
spousta dětí žije osaměle v bubli-
nách sociálních sítí. Tato soutěž do-
kazuje, že pořád je mezi nimi spous-
ta těch, kteří si uvědomují hodnotu 
přátelských a kamarádských vzta-
hů, které se mohou zúročit i v jejich 
budoucím věku. Mám také radost 
z toho, že tato soutěž je propojila 
i s jejich novými ukrajinskými spo-
lužáky.“

Polovinu z vítězných prací vybra-
la odborná porota, druhá polovina 
vzešla z internetového hlasování, 
kterého se účastnilo přes 5000 
hlasujících. Kompletní seznam 
výherců i všechny zaslané prá-
ce jsou uveřejněny na stránkách 
dětského internetového časopisu  
www.balonek.cz. Více o aktivitách 
rodinné politiky města naleznete 
na www.fajnarodina.cz. RED

školství

Na základě spolupráce Statutární-
ho města Ostrava, Parlamentu dětí 
a mládeže města Ostravy (PDMMO) 
a Střediska volného času Korunka 
vznikl projekt „Bo nám to není jed-
no“. Jeho cílem je rozvoj žákovských 
parlamentů jednotlivých ostravských 
základních škol.

Žákovským samosprávám byla 
nabídnuta účast na semináři zamě-

řeném na využívání takzvaného par-
ticipativního rozpočtu. Jde o model, 
kdy žáci navrhnou projekt potřebný 
pro jejich školu, připraví plán jeho 
realizace a pak se obrátí na město se 
žádostí o financování.

Nápad se setkal se značným ohla-
sem, kdy celkem 19 žákovských par-
lamentů po seznámení s problemati-
kou připravilo své projekty. Komise 

složená ze zástupců magistrátního 
odboru školství, SVČ Korunka (koor-
dinátor PDMMO) a PDMMO schváli-
la 9 předložených projektů, mezi kte-
ré Statutární město Ostrava rozdělí 
100 tisíc korun.

Náplň jednotlivých projektů je růz-
norodá a odráží široké spektrum akti-
vit napříč základními školami po celé 
Ostravě. Věnují se například kyber-

šikaně, výuce první pomoci, zřízení 
plochy pro legální graffiti, zvyšování 
historického povědomí nebo vzniku 
školního časopisu.

Podrobný přehled najdete na:
www.ostrava.cz/cs/o-meste/aktua-
lne/zakovske-parlamenty-dostanou-
-penize-na-sve-projekty. MS

 Adolf Horsinka

 SVČ Korunka

Kamarádství očima začínajících psavců

Žákovské parlamenty dostanou 
peníze na své projekty
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K navýšení příjmů na pokrytí ná-
kladů vaší domácnosti můžete po-
žádat o finanční dávky. Díky zvýšení 
životního minima a úpravě podmí-
nek pro získání přídavků na děti 
nebo příspěvku na bydlení teď 
na finanční sociální pomoc dosáh-
ne mnohem více lidí. Není důvod se 
stydět! Žádosti můžete vyplnit a po-
dat i elektronicky na portálu úřadu 
práce. K osobnímu jednání na úřadu 
práce se lze předem objednat on-li-
ne.

„Příspěvek na bydlení je dávka, 
kterou stát pomáhá lidem, kteří ne-
mají dostatek peněz na zaplacení 
nákladů na bydlení. Zjednoduše-
ně řečeno, nárok na příspěvek na 
bydlení vzniká tehdy, pokud vám 
třetina vašich příjmů, respektive  
30 % nepostačuje na zaplacení va-
šich nákladů na bydlení. Zároveň 
však platí, že náklady nemohou být 
neomezené a mají zákonem stano-
vené limity. Příspěvek na bydlení 
vyplácí úřad práce,“ vysvětluje 
náměstek primátora Zbyněk 
Pražák.

Žadatelem o příspěvek na byd-
lení může být nájemce, podnájem-
ce nebo vlastník bytu, domku nebo 
rekreačního objektu i člověk, který 
v nemovitosti bydlí na základě tzv. 
věcného břemene. Mezi náklady na 
bydlení se počítá nájemné, náklady 
za další služby (např. poplatky za 
vodu, teplo, osvětlení společných 
prostor aj.), náklady za odběr energií 
a otop.

Od ledna 2023 se rozšíří počet 
domácností, které mají na dávku 
nárok, protože se zvýší zákonem na-

stavené limity. Jako příklad uveďme 
ostravskou rodinu s jedním dítětem, 
kde tatínek pracuje a maminka je na 
rodičovské dovolené. Při měsíčních 
příjmech 30 000 Kč a výdajích na 
bydlení 13 000 Kč bude mít rodina 
nárok na příspěvek na bydlení ve 
výši 4000 Kč.

Domácnostem v hmotné nouzi 
s příjmy nižšími, než je jejich životní 
minimum, pomáhá společně s pří-
spěvkem na bydlení i dávka nazvaná 
doplatek na bydlení. Lidem, kte-
rým přišlo nečekaně vysoké vyúčto-
vání energií, může pomoci dávka 
nazvaná mimořádná okamžitá 
pomoc.

Rodinám s dětmi pomůže přída-
vek na dítě. Ten se vyplácí rodi-
nám, které mají příjmy nižší, než je 
3,4 násobek jejich životního mini-
ma. Zároveň se zvyšuje i poskytova-
ná částka o 200 Kč na dítě měsíčně, 
nově činí 830–1580 Kč. Pokud po-
vinný rodič neplatí soudem stano-
vené výživné, pomůže tzv. náhradní 
výživné. I tuto dávku vyplácí úřad 
práce, stejně jako např. mimořád-
nou okamžitou pomoc pro neče-
kané výdaje.

Chcete znát všechny možnosti, jak 
zmírnit dopady všeobecného zdra-
žování? Obraťte se na odborníky 
SOCIOPOINTu v budově ostravské 
radnice, kde vám poradí, jak nejlépe 
řešit vaši situaci.

Potřebné informace a kontakty 
najdete také na webu Sociální věci 
Ostrava. Volat můžete i bezplatnou 
linku 800 700 650. RED

Nemocní lidé, ať už děti, nebo do-
spělí, kteří budou potřebovat ošet-
řit na lékařské pohotovostní službě 
(LPS) v Ostravě, by měli počítat 
s tím, že od 1. 1. 2023 došlo v po-
skytování této služby k podstatným 
změnám.

Legislativní kompetence k LPS 
přísluší Moravskoslezskému kraji, 
který také ze svého rozpočtu dotuje 
její provoz. Dlouhodobě však exis-
tují nejen v Ostravě, ale i na mnoha 
dalších místech obtížně řešitelné 
personální problémy se zabezpeče-
ním této služby.

„V zájmu zajištění plynulého 
a kvalitního poskytování LPS pro 
obyvatele Ostravy a blízkého oko-
lí, se snahou o eliminaci zmiňo-
vaných problémů a v situaci ne- 
existence žádného jiného reálného 
poskytovatele LPS, iniciovalo sta-
tutární město Ostrava zabezpečení 
poskytování této služby, tedy LPS 
pro dospělé a LPS pro děti a do-
rost, prostřednictvím tří ostrav-
ských nemocnic,“ uvedl náměs-
tek primátora Zbyněk Pražák.

LPS pro dospělé nadále zajišťuje Městská nemocnice Ostrava ve stávají-
cích prostorách LPS na ul. Varenská č. 3131/5, 702 00 Ostrava-Moravská 
Ostrava. A to v pracovní dny od 17 do 22 hodin a o víkendech a svátcích 
od 8 do 20 hodin.

LPS pro děti a dorost (do doby dosažení 18 let věku) nově zajišťuje Fakult-
ní nemocnice Ostrava v nově upravených prostorách nemocniční polikli-
niky na ul. 17. listopadu 1790/5, 708 00 Ostrava-Poruba. A to v pracovní 
dny v době od 16 do 22 hodin a o víkendech a svátcích od 8 do 22 hodin.

Po ukončení ordinačních hodin LPS poskytne pacientům v případě potře-
by nutnou a neodkladnou zdravotní péči kterákoliv z těchto tří nemocnic 
na příslušném pracovišti dané nemocnice.

Informace o poskytování  
lékařské pohotovostní služby 
v Ostravě od 1. 1. 2023

Obáváte se růstu  
životních nákladů? Nebojte 
se požádat o pomoc

1

2

3

Pro úplnost je vhodné zmínit, že zubní LPS (DENTAL EMERGENCY) je 
nadále poskytována v areálu společnosti Ridera Sport a.s. na ul. Závodní 
č. 2885/86, 703 00 Ostrava-Vítkovice (za parkovištěm sousedícím s vítko-
vickým fotbalovým stadionem ze strany ul. Rudná). Na časovém harmono-
gramu se také nic nemění. To znamená, že v pracovní dny zde bude zubní 
LPS poskytována přes noc v době od 18 do 6 hodin a o víkendech a svátcích 
v nepřetržitém provozu 24 hodin denně. RED

Jde o Městskou nemocnici Ostrava, Fakultní nemocnici Ostrava 
a Nemocnici AGEL Ostrava-Vítkovice a.s. s těmito závěry:

Potřebujete pomoct v tíživé životní situaci?

BEZPLATNĚ / ODBORNĚ / PŘÍVĚTIVĚ

Jak je kontaktovat?

POMŮŽOU VÁM 
SOCIÁLNÍ PRACOVNÍCI

Volejte 800 700 650 
Přijďte Magistrát města Ostravy, Nová radnice 
  Prokešovo nám. 8, Moravská Ostrava 
 
Napište sociopoint@ostrava.cz
Více info socialniveci.ostrava.cz/sociopoint

SOCIOPOINT

 Lukáš Kaboň

12 události  LEDEN 2023



Obec Plesná se zmiňuje již v listině 
z prosince 1255 a je druhou nejstarší 
doloženou obcí města Ostravy a zá-
roveň od roku 1994 nejmladším sa-
mostatným 23. městským obvodem. 
Samostatnou duchovní správu měla 
obec již od 15. století, později však 
zanikla. V roce 1787 byl po pěti letech 
dostavěn zděný barokní kostelík sva-
tého Jakuba staršího a došlo k obno-
vení samostatné plesenské farnosti. 
Nedaleko stojící farní budova je da-
tována rokem 1791. K obnovené ple-
senské farnosti tehdy náležely i okolní 
obce Dobroslavice, Martinov, Pustko-
vec, Děhylov a Jilešovice.

Zdejší převážně římskokatolické 
obyvatelstvo rozdělovalo rok pod-
le církevního kalendáře. Světily se 
katolické svátky a neděle, všechny 
důležité události v životě jednotliv-
ce byly spojeny s církevními obřady 
v kostele. Za církevní služby se plati-
lo, což se ne vždy setkávalo s ochotou 
farníků, jak se dočteme v plesenské 
farní kronice: „Na den sv. Štěpána 
roku 1882 návodem študirovaného 
sedláka z Martinova vypověděli ně-
kteří z obecního výboru kostelníkům 
dávanou obvyklou koledu vánoční. 
I přišla deputace k faráři a žádala 
o nové a lacinější kostelníky. Když je 
farář upozornil, že kostelníci zadarmo 
službu nemohou vykonávati a zvoniti. 
Prohlásil plesenský starosta, že si kou-
pí tedy troubu a dají poledne vytrubo-
vati, což se také stalo. Přes celý měsíc 
leden 1883 se v poledne vytrubovalo 
místo zvonění…“

V letech 1862–1891 působil 
v Plesné farář František Ječmínek, 
který za bezmála třicet let vykonal 
obdivuhodnou práci. Stal se zaklá-
dajícím členem plesenské rolnické 
záložny, která již od roku 1870 po-
máhala s finančními záležitostmi 
drobným živnostníkům a rolníkům. 
Věnoval se duchovnímu povzne-
sení farnosti, které dokládá slavné 
biřmovaní, které se konalo v ple-
senském kostele na přelomu června 
a července roku 1877. Svátost biřmo-
vání byla tehdy udělena olomouc- 
kým arcibiskupem 7 875 věřícím 
nejen z plesenské farnosti, ale také 
z obcí ležících v tehdejším Prusku, na-
příklad z Hlučína. Ke stoleté památce 
posvěcení kostela pořídil v roce 1887 
pět nádherně vymalovaných kostel-
ních oken od specializované firmy až 
z Innsbrucku. Farní chudinská nada-
ce Fr. Ječmínka každoročně rozdělo-
vala finanční obnosy ještě dlouho po 
jeho smrti. Ve své závěti odkázal dům 
č. p. 68 v Plesné obci s tím, že v něm 
má být zřízen nějaký špitál či nemoc-
nice. Později byl tento nadační domek 
upraven pro obecní byty, které byly 
přidělovány starým nebo chudým 
obyvatelům obce.

Vyhlášení samostatné Českosloven-
ské republiky v říjnu 1918 bylo v Ples-
né přivítáno s nadšením a slaveno 
3. listopadu 1918 děkovnou mší v kos-
tele, při které byla na závěr zazpívá-
na národní hymna Kde domov můj. 
Oslavu samostatnosti zakončil lampi-
onový průvod, kterému předcházela 

slavnostní schůze, na níž vystoupil 
také plesenský farář: „Dojem schůze 
zkalil zdejší odpadlík, který předčítal 
„sen socialisty“ se všemi šlágry proti 
kněžím a církvi, takže farář musil řeč-
nickou tribunu demonstrativně opus-
tit…“ Tehdejší farář Stanislav Dufalík 
vyjádřil obavy z protináboženských, 
zejména protikatolických a socialis-
tických projevů šířících se po skonče-
ní 1. světové války. Uvolnění morálky 
v poválečném období vedlo mj. k čet-
ným krádežím, které se nevyhnuly ani 
plesenské faře. Změny ve společnosti 
naznačovaly i obecní volby v červ-
nu 1919, kdy v celé farnosti zvítězili 
s převahou sociální demokraté, což 
farář Dufalík zhodnotil slovy: „Lid ji-
nak věřící a zbožný šel s dělníkoma.“ 
I v plesenské farnosti podobně jako 
v dalších farnostech Ostravska probí-
haly výstupy z římskokatolické církve, 
nastal úbytek věřících na bohosluž-
bách, pohřby bezvěrců a socialistů se 
konaly bez účasti kněze. Například 
při pohřbu sociálního demokrata 
v roce 1919 nesli jeho spolustraníci 
v pohřebním průvodu rudý prapor. 
Náboženskou vlažnost podporoval 
podle mínění faráře socialistický tisk, 
spolky bezvěrců či mnozí ateističtí 
učitelé. Život farnosti se však nezasta-
vil a dále se rozvíjel, k čemuž přispěla 
silná a oblíbená osobnost faráře Du-
falíka, který strávil na plesenské faře 
více než čtyřicet let až do své smrti 
v dubnu 1950. Jeho pomocník ve far-
nosti kooperátor Josef Teichman, kte-
rý vyučoval náboženství ve farnosti, si 

jako první v obci pořídil v roce 1925 
rádio, což farář Dufalík okomentoval 
ve farní kronice: „Komicky působilo, 
že se někteří lidé domnívali, že nyní 
ve faře slyší se všecko, co se na vesnici 
povídá a mluví.“

Jana Prchalová

Kresba okolí farního kostela v Plesné před 

rolem 1863, čísla 1–8 znázorňují umístění oltářů 

při průvodu Božího těla před výstavbou nové‑

ho kostela č. 1–4 a po jeho výstavbě č. 5–8.

Stanislav Dufalík, plesenský farář (1877–1950).

Slavnost svěcení kříže v Nové Plesné v září 1926, 

zdroj Zemský archiv Opava.

Kostel a fara v Plesné v minulosti aneb svatý Jakube, 
patrone farnosti plesenské, oroduj za nás

František Ječmínek, plesenský farář (1821–1891).
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Vernisáž konaná začátkem loň-
ského prosince odstartovala v pro-
storách Ostravského muzea výsta-
vu s názvem Slezská města včera 
a dneska. V jejím rámci představují 
ostravští muzejníci skutečný skvost. 
Až do 5. 2. 2023 si můžeme pro-
hlédnout soubor kopií 11 grafických 
tabulí z 18. století „Scenographia 
Urbium Silesiae“. Na těchto tabu-
lích najdeme 84 panoramatických 
vyobrazení (vedut) 77 slezských 
měst, vytvořených kolem roku 1737 
grafikem, rytcem a kartografem 
Friedrichem Bernardem Werne-
rem.

„Grafiky nás zaujaly natolik, 
že jsme se sami chtěli přesvědčit, 
jak vypadají vyobrazená města 
dnes a ukázat všem, které budovy 
z doby F. B. Wernera ve městech 

ještě zbyly. Většina ze 77 vyobra-
zených měst je na polské straně 
Slezska. Proto jsme se domluvili na 
spolupráci s naším již tradičním 
polským partnerem – Muzeem 
v Ratiboři (Muzeum w Racibo- 
rzu) a vznikl projekt Slezská měs-
ta včera i dneska / Śląskie mias-
ta wczoraj i dziś. Vybrali jsme  
19 měst na území Horního Slezska 
po obou stranách hranice a pro-
střednictvím Euroregionu Silesia 
jsme na tento projekt získali finan-
ce z Evropské unie,“ uvedla dnes 
již bývalá ředitelka Ostrav-
ského muzea Jiřina Kábrtová 
(rozhovor s ní si můžete přečíst  
na str. 6).

Výstava zahrnuje dvě části – ven-
kovní (kopie 11 unikátních tabulí 
Scenographia Urbium Silesiae se 

všemi vyobrazenými městy) a vnitř-
ní, která se představí v muzeích  
19 vybraných měst na obou stra-
nách hranice.

Celému projektu je věnován web 
slezskamesta.eu, kde se kromě veš-
kerých informací a on -line výstav-
ního katalogu nachází rovněž foto-
grafie, které se na panely v muzeu 
už nevešly.

„Rádi bychom, aby se podílela 
i široká veřejnost se svými poci-
ty při návštěvách slezských měst. 
Jejich poznatky bychom chtěli na 
webu uveřejnit. Věříme, že výstava 
a další informace „přemluví“ mno-
hé k výletům do těchto krásných 
měst,“ uzavřela Jiřina Kábrtová, 
čímž zároveň narýsovala onu linku 
od minulosti k dnešku. MS

Dne 5. 12. 2022 nás ve věku 89 let 
navždy opustil profesor Eduard Ov-
čáček. Jeho jméno je neodmyslitel-
ně spojeno především s experimen-
tálním výtvarným uměním. Věnoval 
se grafice, sochařství, malířství, fo-
tografii a poezii. Dokázal propojovat 
jednotlivé umělecké obory, zejména 
v oblasti vizuální poezie.

V období po roce 1968 projevil 
Eduard Ovčáček občanskou stateč-
nost, když ve své tvorbě kritizoval 
invazi vojsk Varšavské smlouvy 
a okupaci Československa, pozdě-
ji rovněž připojil svůj podpis pod 
Chartu 77. Za své postoje byl komu-
nistickým režimem perzekuován 
a v průběhu takzvané normalizace 
nesměl oficiálně vystavovat.

Po listopadu 1989 se aktivně 
podílel na obnově hned několika 
výtvarnických spolků a uskupení. 
Patřil k zakladatelům Fakulty umě-
ní Ostravské univerzity, kde vedl 
Ateliér volné grafiky na Katedře in-
termedií.

Profesor Eduard Ovčáček byl 
nositelem řady profesních i jiných 
ocenění, v březnu 2008 obdržel za 
svůj umělecký a pedagogický přínos 
Cenu města Ostravy.

Statutární město Ostrava vyjad-
řuje rodině Eduarda Ovčáčka, ja-
kož i jeho přátelům upřímnou sou-
strast. MS

 Eduard Ovčáček 
(5. 3. 1933–5. 12. 2023)

 Ostravské muzeum

Ostravské muzeum 
vystavuje unikátní 
Wernerovy veduty

Zemřel 
Eduard 
Ovčáček, 
významný 
výtvarník
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 Martin Grobař

Pestrými stezkami 
k fascinujícím místům

Fotografická kniha  
zachytila ostravské  
proměny

Spolek Pestré vrstvy mimo každoroční festival 
zpřístupňuje zajímavé objekty města Ostravy. Pro-
jekt se jmenuje Pestré stezky. Od 6. 1. do 31. 3. 2023 
to bude hornická pekárna na Hranečníku. Ta byla 
součástí zaniklé kolonie Jan Maria, která byla cel-
kem vzdálená od centra. Aby lidé měli zajištěny 
všechny služby potřebné pro život, bývala v kolo-
nii prádelna, udírna, stodola a právě také pekárna. 
Pečení v ní patřilo k běžným činnostem hornické 
rodiny. Pekárna na Hranečníku je pravděpodobně 
z počátku 20. století a je zřejmě jedinou svého dru-
hu v Ostravě. Mimo pekárnu bude také zpřístupně-
na pozorovatelna civilní obrany v Hošťálkovicích na 
Hladovém vrchu.
Projekt Pestré stezky je uskutečňován za finanční-
ho přispění Statutárního města Ostravy.
Více na www.ostravainfo.cz/cz/objevuj-ostravu/
tipy-na-vylety/604-ostravske-pestre-stezky.html. 
RED

Autoři Ondřej Durczak a Jiří Siostrzonek vyda-
li knižní fotografickou sbírku „Zrození metropole. 
Ostrava ve fotografiích padesátých a šedesátých let 
20. století“. Publikace, pokřtěná v Klubu Fiducia, 
navazuje na předchozí projekty autorské dvojice, 
jako například „Ostrava v důchodu“ (2015). Ten-
tokrát však tvůrci využili archivních materiálů, 
starých pohlednic a doposud nepublikovaných 
fotografií, aby zachytili Ostravu v období dvou 
klíčových poválečných dekád. Tehdy totiž dochází 
k dalšímu rozvoji průmyslu, kultury i bydlení v mo-
ravskoslezské metropoli. MS

DIVADLO/TANEC

Premiéra: Ledvina Divadlo Mír 7. 1. 2023

Dvě čárky Divadlo loutek Ostrava 10. 1. 2023

V kruhu Move Ostrava 10. 1. 2023

Volební speciál – improvizace divadla 
Odvaz

Dům kultury Poklad 12. 1. 2023

Premiéra: Úplné zatmění Komorní scéna Aréna 14. 1. 2023

Premiéra: Proces Divadlo Petra Bezruče 27. 1. 2023

Taneční koncert Janáčkova konzervatoř 
v Ostravě

30. 1. 2023

HUDBA

Novoroční koncert Janáčkova filharmonie Ostrava 5. 1. 2023

IN:DEPTH with Exept Marley CLUB 14. 1. 2023

GILAD ATZMON QUARTET Klub Parník 21. 1. 2023

Steel City Fest Klub Fabric 21. 1. 2023

Novoroční koncert Komorní klub (Kultura Jih) 24. 1. 2023

Cyklus komorních koncertů – 
Kaleidoskop klavíru

Divadlo Jiřího Myrona 26. 1. 2023

FILM

THE DOORS: FINAL CUT Kino Luna 18. 1. 2023

KaprKód Minikino 10. 1. 2023

LITERATURA

Mariánskohorské kafíčko 
se Scarlett Wilkovou

Knihovna města Ostravy 19. 1. 2023

Večírek slova a hudby:  
Eva Turnová a Lucia Piussi

Centrum Pant 23. 1. 2023

Literární paměť regionu 1918–2018 Ostravská univerzita do 31. 1. 2023

VÝSTAVY

Diplomové práce studentů oboru  
Architektura a stavitelství

MAPPA Ostrava do 12. 1. 2023

Vernisáže: Urszula Broll  
a Jaroslav Koléšek

Galerie výtvarného umění 
v Ostravě

18. 1. 2023

Tomáš Absolon – Horizont událostí Výstavní síň Sokolská 26 do 27. 1. 2023

Josef Pleskot Ostrava Galerie Gong do 15. 3. 2023

OSTATNÍ

Barokní perličky Moravské Ostravy  
(premiérová komentovaná vycházka)

Ostravské pěšiny 15. 1. 2023

O chytré umělkyni PLATO 21. 1. 2023

Vyrob si svou loutku – RODINNÁ 
LOUTKÁŘSKÁ DÍLNA

Divadlo loutek Ostrava 29. 1. 2023

Lucie a tajemství padajících hvězd Planetárium Ostrava 30. 1. 2023
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Ocenění Dobrovolník roku 2022 
si na magistrátě převzalo 11 pomysl-
ných samaritánů, kteří se v různých 
ostravských zařízeních vzorně starají 
o potřebné. Byli mezi nimi například 
pracovníci hospiců, domů s pečova-
telskou službou, domů seniorů nebo 
onkologických nemocničních center. 
Ocenění mnohdy věnují dobrovol-
nické činnosti desítky či stovky hodin 
svého času.

Náměstek primátora Zbyněk 
Pražák na jejich adresu nešetřil 
uznáním: „Mé upřímné poděkování 
náleží všem dobrovolníkům, kteří své 
schopnosti a svůj čas věnují pomoci 
druhým. V jejich řadách vídám dob-
rovolníky, kteří prakticky celý svůj 
život zasvětili pomoci potřebným. Le-
tos mě potěšila doslova vlna solida-
rity lidí, která se zvedla ihned v prv-

ních hodinách po vpádu ruských 
vojsk na Ukrajinu. Ať už se jednalo 
o zajišťování humanitární pomoci 
směřující přímo do postižených ob-
lastí, či angažování se v pomoci při-
jíždějícím uprchlíkům, která v různé 
podobě pokračuje dodnes.“

Ostrava spolupracuje se 12 dob-
rovolnickými centry, působícími na 
jejím území. Ta sdružují téměř 3 000 
dobrovolníků. V letošním roce jejich 
počet významně stoupl v souvislosti 
s válečným konfliktem na Ukrajině 
a pomocí potřebným. Mnozí neváhali 
a řady dobrovolníků v prvních dnech 
a týdnech masivně rozšířili.

Seznam všech oceněných Dob-
rovolníků roku 2022 je k dispozici 
na www.ostrava.cz/cs/o -meste/
aktualne/oceneni -dobrovolniku-
-roku-2022. MS

Město ocenilo 
dobrovolníky roku

Letošní první občánek 
se jmenuje Rona

 FNO

Prvním ostravským dítětem  
narozeným v roce 2023 je holčička 
Rona. Jedná se o velmi neobvyklé 
jméno, které v celé České republice 
aktuálně nosí pouze 8 žen. Děvče 
přišlo na svět v porodnici Fakultní 
nemocnice Ostrava dne 1. 1. 2023, 
přesně v 5.24 hodin.

Novorozeně a jeho maminku při-
šel pozdravit také ostravský primá-
tor Tomáš Macura. Oběma věnoval 
několik dárků, mezi nimiž nechy-
běla ani sada „S knížkou do života/ 
Bookstart“.

Roně i jejím rodičům gratulujeme 
a do života přejeme mnoho štěstí, 
zdraví, jakož i vše dobré!  RED

 Adolf Horsinka
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